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Referat for møde i Kontaktudvalget for Økologisk Jordbrugsproduktion 

 
 

Dato: 6. november 2024 

 

Varighed: 9:30-12:00 

 

Sted: Skype  

 

 

 

Kontaktudvalget: 

Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø (SGAV): Ann Kelsen (F), 

Marianne Bisgaard (M) 

Landbrug & Fødevarer (L&F): Anders Stensgaard (M), Lars Holdensen (B) 

Økologisk Landsforening (ØL): Mads Sejersen Vinther (M),  

Foreningen for Biodynamisk Jordbrug (FBJ): Åse Ditlefsen Ferrão (M) og 

Mira Aggedam Ba;  

Innovationscentret for Økologisk Landbrug (ICOEL): Birgit Ingvorsen (O) 

Forbrugerrådet Tænk (FT): Bo Egelund (M) 

 

 

Repræsentanter fra Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vand-

miljø: 

Maria Kjær Elsner, Emilie Thorø Borch Sloth, Heidi Lærke Sørensen 

 

Afbud: Ann Kelsen, Anders Stensgaard, Åse Ditlefsen Ferrão 

 

 

Vejledende tidsplan: 

 

Kl. 9:30 

Kl. 10:45 

Kl. 12:00 

 

 

Mødet starter 

Pause 

Mødet slutter 

 

Emne:  

Kontaktudvalget rådgiver Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø i spørgsmål om kontrol- og dispensa-

tionspraksis for økologicertificerede primærbedrifter og forsyningsvirksomheder mv. med henblik på blandt an-

det forenkling og imødegåelse af regelovertrædelser. Udvalget rådgiver tillige om anvendelsen af eksisterende reg-

ler, regeldannelse, EU-politikken og øvrige internationale spørgsmål, autorisation samt offentliggørelsespolitik 

vedrørende overtrædelser på økologiområdet. 
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Dagsorden Sagsfremstilling og bilag 

1. Godkendelse af 
dagsorden 

Godkendt 

2. Godkendelse af 
referatet fra sid-
ste møde 

Godkendt 

3. Meddelelser 
(LBST) 

Augustenborg:  
- Der er ansat en ny sagsbehandler på husdyr. Helene har tidligere siddet i 

GUDP. 
- Vi er godt med på kontrolsager. Pt. får vi hjælp af kontrollører. Vi for-

venter at de sidste 23-sager er afsluttet indenfor 14 dage. 
- Vi udsender en faglig meddelelse, hvor vi præciserer, at det ikke er mu-

ligt at omlægge fjerkræ, der er mere end tre dage gamle. 
Birgit: Hvor kan jeg finde økologiske dyr, fjerkræ findes ikke i OXL. 
Lars: Er det muligt at få nogle grove udtræk på kontrolstatistikken for 2023? 

AUG undersøger, om det er muligt. 
 
Nyropsgade: 

- M&E har skiftet navn til K&K (Klima og Kvælstof) 
Catrine (jurist) er på barsel. Hadil (jurist) er gravid. René flytter fuldtids over på 
økologi for at dække ind på juristområdet. 

4. Udfordringer i 
økologikontrol-
len  

L&F: Fjerkrækontrollen opleves som skærpet, dels fordi der kommer to kontrol-
lører på kontrol og dels fordi, landbruger føler sig snakket over hovedet. Der 
mangler dialog. Der er en opfattelse af, at bagatelgrænsen er rykket. 
Maria og Marianne påpegede, at der er flere årsager til, at der kommer to kon-
trollører: oplæring, kalibrering samt at bedrifterne er store og komplekse. 
Kontrollørerne er vores øjne, hvis de er i tvivl, skal de lave en overtrædelse. Så er 
det sagsbehandleren, der vurderer, om det er en overtrædelse eller frafald. Det er 
vigtigt, at landbrugerne kommer med høringssvar skriftligt eller mundtligt. 
Fra kontrollen og Augustenborg vil vi gerne deltage i ERFA-møder for at infor-
mere om kontrollen. 

5. Meddelelser  
(erhvervet) 
 

Mira er ny repræsentant fra Foreningen for Biodynamisk Jordbrug, hvor hun 
overtager fra Åse. 
 
Birgit: Der er ansat en ny fjerkrækonsulent pr. 1. december. Navnet er endnu 
ikke offentliggjort.  
Centret for Friland er nedlagt pr. 1. januar 2025. Det bevirker, at fire husdyrkon-
sulenter overflyttes til Innovationscentret. 
 
Bo: Ingenting 
 
Mads: Ingenting 
 
Lars: Årsmødet hos Axel Månsson forløb godt. Nyt medlem valgt: Johanne S. 
EU-repræsentant Lone Andersen stopper. 
Kartoffeludbytterne er faldet indenfor både spise- og læggekartofler. Det giver 
bekymringer. 
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6. Status for EU- 
arbejdet 
 

Sidste møde var i september. 
Emnerne var: 

- Opdatering af positivlister 
- Pesticider, ferromoner i kapsler ønskes indført 
- Gødning, inerte medier 
- Foder, encellede protein udvundet af svampe og bakterier. 
- Import af højrisiko produkter, der ønskes en retsakt fremfor den guide-

line, der anvendes nu. 
- Kontrolorganer, godkendelse til eksport 

Fra EggTop 
- Insektprotein, afventer rapport fra EggTop 
- Factoring farming (gødning) afventer rapport 
- Desinfektionsmidler 
- Innovative stalde til grise skal til EggTops vurdering. Det ophandler op-

stalding af grise indendørs og ikke udendørs sohold. 
- Innovative stalde til kvæg skal til EggTops vurdering 

 
Forslag fra Holland og Tyskland vedr. drivning af tulipaner og purløg. 
Traces, der ønskes bedre adgang til at se certifikater. 
 
Næste møde 25-26. november 2024 
 
Mads: Encellet protein opfattes ikke som kontroversielt, da fermenteringen med 
de to pågældende svampe og ene bakterier er kendte processer. 
Lars: L&F er også positive. 
Malene: Det forventes, at encellet protein ikke bliver begrænset til unge dyr (en-
mavede dyr). 

7. Punkter fra L&F 
 

Status på arbejdet med at afklare næringsstofforsyningen til de økologiske 
væksthuse. Det er vores opfattelse, at det endnu ikke er afklaret, hvor meget or-
ganisk N der må tilføres til væksthusproduktionen. 
 

Mille: Pt. er der ingen afklaring. Vi håber på en afklaring inden kontrolstart på 

planåret 23/24. 

8. Punkter fra In-
novationscentret 

• Kontrol af gødningsregler – betyder statsrevisorernes kritik noget for økolo-
gikontrollen? Kontrol af gødningsregnskaber og -kvoteindberetning hos øko-
loger er nævnt i rapporten. 
Maria: Der forventes ingen store ændringer på økologiområdet. 
  

• Status på AKO 
Maria: Vi laver en opgørelse til næste møde for hele 2024 
  

• Status på Hjerteordning efter samme model som AKO. Hvilke sager sendes 
til Fødevarestyrelsen og kan resultere i at de tilbagekalder ”hjerterne”? 
Maria: Vi kontrollerer ikke hele hjerteordningen men kun en del af den. Vi 
informerer FVST. Pt. har der været to sager: en endte med frafald, den anden 
fastholdelse. Det er ikke altid, SGAV får at vide, hvordan FVST har håndteret 
en sag om hjerteordningen. 
 

• Statistik over overtrædelser i 2023 – er der afklaring på om den kommer tid-
ligere end for 2022? 
Maria: Det er afdelingen Kvalitet & Risikoanalyse, der skal trække tallene. 
Når statistikken er klar informeres KU. 
 

• Statistik over de økologiske bedrifter – som supplement til meldingen fra 
Danmarks statistik om at hver 8 økolog er stoppet (heltids bedrift). 
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Maria: Det er primært heltids bedrifter, der stopper. Der ses ikke det samme 
fald hos deltids bedrifter. Økologistatistikken er i proces. 
 

• Orientering om proces for afgørelser i afgræsningssager fra 2024. Er der 
sendt afgørelser ud – eller bliver det samlet i en ”bunke” til foråret? 
Maria: I alt er der 20-30 afgræsningssager, heraf er de syv fra 2023. 
Tre af 2024-sagerne omhandler malkekvæg. Det er primært goldkøer og 
ungdyr, der ikke er kommet på græs i 2024. 
 

• Kontrol af dyr på stald ifm. bluetongue? Hvordan dokumenteres/vurderes 
risiko for Bluetongue? 
Marianne: Hvis landbruger vurderer, at der er en risiko, er det OK. Dvs. in-
gen overtrædelse. 
 

• Orientering om proces for ændring af bekg. og opdatering af vejledning til 
2025? 
Mille: Bekendtgørelsen er i høring.  
Heidi: Vejledningerne 2025 forventes at være færdige til nytår. Høringen 
forløber fra uge 47-49. 

 

9. Punkter fra LBST 
 

• Økologiskemaet 2025 
Sarah og Tine: Designet kommer til at ligne FS. Det nye system skal være mere 
brugervenligt. Det er et nyt set-up. I år er der større fokus på test. Planen følges. 
 
Birgit: Fint med nyt layout. Det bagvedliggende skal også fungere. Vi kan ikke 
klare en sæson mere med udfordringer. Processen vedr. markkort er ikke opti-
mal. 
 
Sarah og Tine: her finder I et link til opdaterede brugerguides: 

https://lbst.dk/tilskud/tast-selv/brugerguides-og-videoer 
 

Link til nyhed om markkort til Økologiskemaet 2025: 
https://lbst.dk/alle-nyheder/nyheder/2024/jul/du-kan-med-fordel-bruge-dit-
faellesskema-markkort-til-oekologiskemaet-i-2025  
 
IT er i gang med at løse problemet med, at små marker forsvinder ved kopiering. 
 

• Specialistgrupper 
Heidi: Vi har holdt et specialistgruppe møde, der var inddelt i fire seancer: 
Grøntsager på Friland, Landbrugsafgrøder, Græsblandinger, Frugt og Bær. 
Planen er at holde et sådant heldagsmøde en gang om året. Hvis der er behov 
for møder henover året, laves ad hoc møder. 

10. Datoer for møder 
i 2025 

Møder i 2025 
5. februar i Kolding 
7. maj  
27. august 
5. november  

Eventuelt 

Lars: Det opfattes meget voldsomt for landbruger at blive politianmeldt. Er det 

muligt at komme tilbage til processen før 2017, hvor der gives administrative bø-

der? 

Maria har lovet at følge op med en jurist og sende et skriftligt svar til udvalget. 
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